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Lacul

TRAIAN VUIA

Drapelul tricolor 
este icoana României

La geamul meu de lângă lac
Se bate apa-n scânduri,
La geamul meu de lângă lac
Se fac încet și se desfac
În mine-atâtea gânduri…
 
Pe rând vin undele de mor
Și-n murmur se destramă,
Pe rând vin undele de mor
Și parc-aleg din gura lor
Pe nume cum mă cheamă…

„Fata de la fereastră” – pictură 
aflată la Muzeul Prado din Madrid

Octavian GOGA
 Eu m-am gândit de-atâtea ori
Și mintea mea se-ntreabă,
Eu m-am gândit de-atâtea ori
Ce tainici, nepătrunși fiori
De-ntinsul lac mă leagă?...
 
Pesemne, tu, care te-ai dus,
I-ai rătăcit pe maluri,
Pesemne, tu, care te-ai dus,
Într-un târziu și trist apus,
Te-ai oglindit în valuri. (...) 
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TimișRECAS,
„Cei care azi cârtesc împotriva mea sunt oamenii 

pe care ieri i-am ajutat!”

Domnule primar, nu 
v-am întrebat niciodată, 

iată că vă întreb acum: de ce se teme un om ca 
dumneavoastră?

De Dumnezeu!
De oameni nu?
Roxana, oamenii sunt trecători ca și răutățile lor. 

Știi, dragul meu prieten, Vasile Todi, mi-a spus, la o 
întrunire a primarilor din Banatul istoric, o epigramă 
relevantă pentru întrebarea ta. Sună astfel: „Dac-ar 
fi să dau cu pietre / în toți câinii ce mă latră, / Pe de 
margine de drumuri / N-ar mai rămânea o piatră.”

Știu și eu, de la același om: «Cază boala pe 
dușmani, / Parc-ar fi plătiți cu bani!»

Eu nu pot să trec în tagma dușmanilor niște 
oameni sărmani cu duhul, cu mintea, inși cu caractere 
betege. Din acest motiv, nici să mă laud cu dușmă- 
nia lor nu pot. Ce dușmani? Niște inși cu vocație de 
procesomani, personaje care toată viața lor s-au ocu-
pat de escrocherii. Draga mea, știi ce mă mâhnește?

Nu.
Mă mâhnește faptul că viața îmi arată, 

împotriva convingerii mele că mă pricep la selecția 
oamenilor, că mă pot înșela. Pentru că cei care azi 
cârtesc împotriva mea sunt oamenii pe care ieri i-am 
ajutat. Păcat? Cine știe? Eu aparțin, prin naștere, unei 
zone în care oamenii învață de mici să ierte și trăiesc 
având mereu alături îndemnul tatălui meu: „Pavele, 
niciodată să nu te îndepărtezi de Dumnezeu! Se face 
multă zarvă, se aruncă tot felul de zvonuri cum că 

Plouă și, în drumul spre Recaș, un mesteacăn, semănând cu o lebădă, 
plutește cu frunze fermecate deasupra viilor orașului Recaș. Recaș, 

culcușul de aur al vinului. La primăria comunei, domnul primar Pavel Teodor, 
destoinicul primar al orașului aflat pe „șoseaua viilor”, mă întâmpină cu aceeași 
bunăvoință, deschisă dialogului, caracteristică oamenilor bucuroși de oaspeți.

„zilele mele ca primar sunt numărate”... De ce moare 
calul, Roxana?

De drum lung.
Și omul rău?
Elegant, folosiți un eufemism, vă răspund: de 

grija altuia.
Îmi voi duce, fată dragă, mandatul până la ca-

păt și dacă concetățenii mei îmi vor cere și dacă voi 
fi sănătos și pe următorul. Socoate și dumneata: achi-
ziționez pentru curățenia orașului Recaș două mașini 
de gunoi cu suma de 30.000 de euro. Amândouă 
30.000, când prețul unei singure mașini de acest fel 
este de 30.000 de euro! Și pentru această faptă chib-
zuită ce fac adversarii politici? Îmi fac dosar penal!

Putem vorbi, în cazul dumneavoastră, de 
acțiuni cu tentă politică?

Fără îndoială! Păi ce treabă am eu cu mutarea 
unui polițist de la Recaș la Lugoj? Sunt, desigur, 
procese, șicanări, toate cu tentă politică. Toate făcute 
sub imboldul dorinței unei anumite grupări, de a mă 
descuraja și de a mă determina să nu mai candidez. 
Să le fie rușine obrazului, dacă ei cred că pot dobândi 
demnitatea de primar fără votul cetățenilor. Pe acești 
inși îi privesc, totuși, cu compătimire creștină.

Domnule primar, asemenea atitudini îmi aduc 
aminte de vorba cronicarului, despre câinoșenia 
care pusese, și atunci, stăpânire pe oameni: „de 
atâta răutate mușcă și oaia...

Roxana, trebuie să avem înțelegere și pentru ei. 
Iisus zicea: „Tată, iartă-i, căci nu știu ce fac!”

 Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

Pavel TEODOR- Primar al orașului Recaș

Rubrica Școlii
Anul școlar 2018-2019

Anul școlar 2018/2019 va avea 
34 de săptămâni, 167 de zile, cu 

începere din 10 septembrie și finalizarea 
anului școlar în 14 iunie 2019.

Perioada:
10 Sept - 15 Iunie Anul școlar 2018 - 2019
10 Sept - 01 Feb   Semestrul I
22 Dec - 13 Ian     Vacanța de iarnă
02 Feb - 10 Feb    Vacanța intersemestrială
11 Feb - 14 Iunie  Semestrul al II-lea
20 Apr - 5 Mai     Vacanța de primăvară

În această perioadă, în care temperaturile depășesc cu 
mult confortul termic, o serie de măsuri trebuie luate 

de crescătorii de animale. În situația condițiilor meteorologice 
cu temperaturi ridicate peste media specifică zonei geografice, 
cu avertizare cod portocaliu sau cod rosu, pentru asigurarea 
statusului de sănătate a efectivelor de animale aveți ca obligații: 
Să asigurați adăposturi corespunzătoare pentru animale și 
păsări, care să ofere protecție față de acțiunea directă a razelor 
ultraviolete nocive, precum și respectarea densității, ventilației, 
temperaturii și a zooigienei la parametrii optimi;  Să asigurați 
normele de biosecuritate, în special în exploatațiile cu porcine și 
păsări, precum și limitarea circulației animalelor și a oamenilor, 
în și din ferme; Să asigurați cantități suficiente de apă și furaje 
corespunzătoare cantitativ și calitativ.

Obligații pentru protejarea animalelor
Dr. Vasile VIȘĂOAN

Sfatul doctorului veterinar
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SÂNMIHAIU ROMÂN
„Sânmihaiul are copii buni, elevi bine pregătiți, care fac, 

oriunde se vor duce, cinste comunei noastre!”

Timiș

Se schimbă comuna în ritmul rapid al 
anotimpurilor, domnule primar.

Ei, dacă bunul Dumnezeu ne ajută cu vreme 
bună, vom duce la bun capăt multe din proiectele 
noastre.

Chiar dacă unele fonduri se lasă atrase mai 
greu.

Aceasta este realitatea pe care o dorim schimbată 
și cred că cei aflați la cârma țării doresc la fel.

În această lună, se încheie un an școlar.
Da, repede mai trece timpul. Vom avea parte 

de serbările de sfârșit de an școlar, elevii - de o 
binemeritată vacanță, iar cei mai mari, de emoția 
unor examene, pe care le doresc să le treacă cu laude. 
Și cred că le vor trece, pentru că Sânmihaiul are copii 
buni, elevi bine pregătiți care fac, oriunde se vor 
duce, cinste comunei noastre. Întodeauna Banatul a 
pus preț pe educație.

Precum se vede…
Amintește-ți, domnișoară Roxana, și să aducem 

și la cunoștința tinerilor din comuna noastră și nu 
numai, pentru că acest mic jurnal, atât de bogat în 
informații, are o arie largă de răspândire, amintește-
ți, cum spuneam, de Împăraţii Maria Tereza şi Iosif al 

Ori de câte ori îl întâlnesc pe domnul primar al comunei Sânmihaiu 
Român, domnia sa mă întâmpină cu o glumă, cu o vorbă de duh, 

aducând adesea o dezlegare mai bună și mai frumoasă dialogului. Sunt 
bucuroasă să-l întâlnesc pe aces domn despre care consătenii săi spun că „este 
omul pe care îl vom vota ani buni, de aici înainte”. Sânmihaiu este o comună 
frumoasă și ospitalieră în totul său. Iată de ce fiecare revenire a mea în spațiul 
său mă reconfortează. În biroul său, domnul primar, mă primește zâmbind. Nu 
ne-am mai întâlnit de la adunarea „Asociației Primarilor din Banatul Istoric”, 
al cărei membru fondator este.

II-lea și chiar de urmașii lor care au dat, au acordat o 
importanță majoră educaţiei din zona Banatului după 
trecerea acestui pământ sub ocrotirea lor imperială. 
Copiii Banatului de atunci erau obligați să meargă 
la şcoală. S-a dat și un edict în acest sens. Și azi, 
spun asta cu tristețe, gândindu-mă la numărul mare 
al abandonului școlar înregistrat în restul țării. Iată 
de ce privesc cu încredere la viitorul copiilor din 
Sânmihaiul meu drag.

Domnule primar, văzându-vă grăbit, mi-e 
teamă că nu voi mai avea timp să discutăm și despre 
problemele administrative.

N-au intrat zilele în sac.
Pentru că vă știu un iubitor al sportului și 

pentru că lumea se află în plină desfășurare a 
Campionatului Mondial de Fotbal, riscați o… 
câștigătoare?

Mi-aș fi dorit să fie prezentă și naționala 
României la acest regal fotbalistic, dar nefiind, 
doresc să văd în poziția de campioană mondială o 
echipă care să merite acest loc.

Vă mulțumesc, domnule primar, pentru dialog 
și buna primire.

Și eu îți mulțumesc.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

Dreptul elevilor
Firmele primesc stimulente dacă 

angajează elevi și studenți
Elevilor și studenților care vor să 

lucreze în vacanță le va fi mai 
ușor să își găsească un job. Asta deoarece 
companiile care angajează elevi și studenți 
pe perioada vacanței de vară pot beneficia 
de un stimulent financiar lunar, în valoare 
de 250 de lei. Beneficiază de stimulentul 
financiar lunar angajatorii care încadrează 
în muncă elevi și studenți în baza unui 
contract individual de muncă pe durată 
determinată, egală sau mai mică decât 
durata vacanței, încheiat în condițiile legii, 
cu normă întreagă sau, dupa caz, cu timp 
parțial. În cazul tinerilor în vârstă de până 
la 18 ani, contractul individual de muncă 
încheiat cu durata timpului de muncă de 6 
ore pe zi și de 30 de ore pe săptămână se 
consideră încheiat cu normă întreagă.

De la biroul nostru de resurse umane
Când pot fi absolvenții considerați șomeri?
Pot fi consideraţi şomeri absolvenţii, atunci când 

îndeplinesc cumulativ următoarele condiţii: sunt 
înregistrați la agențiile pentru ocuparea forței de muncă în a 
căror rază teritorială își au domiciliul; nu realizează venituri 
sau realizează, din activități autorizate potrivit legii, venituri 
mai mici decât valoarea indicatorului social de referință, 
respectiv mai mici de 500 de lei (ISR în 2018 este 500 de lei); 
nu îndeplinesc condițiile de pensionare, conform legii.

Indemnizaţia de şomaj se acordă absolvenţilor astfel: 
în cazul absolvenților instituțiilor de învățământ, în vârstă de 
minimum 16 ani, după expirarea termenului de 60 de zile de 
la absolvire în care nu au reușit să se încadreze în muncă po- 
trivit pregătirii profesionale; în cazul 
absolvenților şcolilor speciale pentru per- 
soane cu handicap, în vârstă de minimum 
16 ani, din momentul absolvirii, dacă 
nu au reușit să se încadreze în muncă 
potrivit pregătirii profesionale.
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„Îmi doresc mult să așez Satchinezul pe o hartă turistică 
de interes major!”

SATCHINEZ Timiș

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

A început marcarea animalelor

Am înțeles, domnule primar, din discuția 
anterioară că acest an, în începutul său, vi s-a 
părut un an dificil.

Da, chiar așa l-am socotit. Un an dificil, mai 
ales din punct de vedere economic.

Soluții?
Ce soluții? Încercăm să ne adaptăm și să 

mergem mai departe cu munca noastră, cu proiectele 
noastre, cu investițiile pe care noi ni le-am propus în 
anul acesta.

Investițiile sunt mari?
Foarte mari. Și dacă ar fi să invoc norocul în dis- 

cuția noastră privind investițiile, pot să spun că noro-
cul nostru este acela că avem investiții pe fonduri 
europene, cu care am început o serie de lucrări, din 
care una, extrem de importantă, o reprezintă lucră-
rile la infrastructura rutieră. Acum, după ceva vreme, 
lucrurile se mișcă înspre bine, au intrat pe un făgaș 
care mă mulțumește și pot aminti faptul că localitatea 
Bărăteaz este pe jumătate asfaltată.

Alte programe care vă susțin activitatea?
Pe de altă parte, avem acele programe prin 

PNDL, care vizează drumul Sînandrei-Hodoni, drum 
la care am început lucrările după o sumedenie de con- 
testații, care contestații, după cum știe oricine, întâr- 
zie mult bunul mers al lucrărilor, al derulării pro-
iectelor. După atâta mers pe la tribunal, am reușit, to-
tuși, să deblocăm situația și să ne continuăm lucrările.

Mai aveți proiecte și pe alte paliere?
Desigur, noi mai dezvoltăm proiecte și pe 

plan guvernamental și pe plan european, pe fonduri 
europene.

În ce stadiu vă aflați cu ele?
Aici ne aflăm la faza de obținere a finanțărilor 

Florin Olimpiu CHEAUA - Primar al comunei Satchinez

Domnul primar al comunei Satchinez nu este un om ușor de prins în 
cleștele interviului. Mereu pe fugă, de la primele ceasuri ale zilei la 

birou, de la birou la județ, de la județ la București pe la tot felul de ministere, 
un om pentru care primăria pe care o conduce a devenit a doua sa casă. Lucru 
care se vede la fiecare pas pe care îl faci pe drumurile comunei. Satchinezul de 
azi începe să semene tot mai mult cu celelalte comune, bine gospodărite, ale 
Banatului. Avea dreptate un fost președinte de Consiliu Județean: „Alegându-l 
pe Florin Cheaua, oamenii Satchinezului au ales bine.”  

mai ales la cele aflate pe agenda fondurilor europene.
Aveți încheiate și parteneriate, domnule 

primar?
Da, avem. Unul este cel parafat cu partea 

sârbă, un program trasfrontalier privind rezervația 
ornitologică din comuna noastră…

Supranumită și „Delta Banatului”.
Exact, ea reprezintă astăzi una dintre ultimele 

porţiuni mlăştinoase, întinse, din Valea Ierului. O 
rezervație care, datorită numărului mare de păsări, 
al potenţialului ei biologic ridicat, precum și al 
existenţei unui habitat cu nişe ecologice diverse, este 
socotită un unicat.

Ce așteptați?
Așteptăm să vedem dacă proiectul va fi declarat 

eligibil sau nu. Sper, din tot sufletul, că vom avea 
parte de această finanțare pentru a demara proiectarea 
în vederea executării lucrărilor necesare.

La ce sumă se ridică această investiție, acest 
proiect?

În jur de 700.000 de euro. Suma care ne revine 
nouă, adică părții din România.

Suma este împărțită egal?
Nu, nouă ne revine mai mult. Ei au undeva la 

300.000 de euro.
Este o încercare, nobilă, a dumneavoastră, de 

a relansa turismul.
Și de a proteja această bijuterie naturală. Îmi 

doresc mult să așez Satchinezul pe o hartă turistică 
de interes major.

Domnule primar, vă doresc mult succes.
Mulțumesc, Roxana, pentru amabilitatea de a 

ne promova în atâtea locuri comuna noastră.

De la departamentul nostru zootehnic

Dr. Vasile VIȘĂOAN

Începând cu data de 07.06.2018, s-a dat startul marcării prin 
tatuare, ca metodă suplimentară de identificare a ovinelor și 

caprinelor cuprinse în controlul oficial. La acțiune participă reprezentanți 
ai Agenției Naționale pentru Zootehnie, reprezentanți ai asociațiilor 
acreditate pentru conducerea registrelor genealogice rasiale, crescători de 
ovine și jurnaliști din domeniul agricol. Animalele cuprinse în controlul 
oficial trebuie să fie individualizate și înregistrate, iar numărul matricol 
să fie unic pentru fiecare animal și niciodată reutilizat. 

Ne-am informat pentru 
dumneavoastră
Din ianuarie 2019, 

românii vor putea 
obține medicamentele de care 
au nevoie din orice farmacie din 
țară, iar investigațiile paraclinice 
se vor face fără să se mai țină 
seama de casa de sănătate cu care 
are contract medicul care a făcut 
recomandarea.
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Elevii Liceului Tehnolo-
gic Săvârșin și-au lă- 

sat ghiozdanele acasă pentru a 
învăța ALTFEL, prin volun-
tariat, ecologizare, întâlniri cu 
reprezentanți ai Poliției și Pri-
măriei din localitate. Unii și-au 
descoperit îndemânarea în cadrul 
Atelierului de creație populară, 
alții au încercat să joace rolul 

profesorului pentru o oră sau să 
participe la competiții sportive. 
Cu gândul la Marea Unire, elevii 
din clasa a X-a A au dat dovadă de 

creativitate prin lucrările artistice 
realizate pe această temă.

 În această perioadă, s-a 
îmbinat utilul cu plăcutul, pro-
fesorii au avut ocazia de a-i 

Pagină realizată de Ana Maria POPA

Din albumul cu poze al primăriei

O săptămână... altfel

Elevii Liceului Tehnologic Săvârșin au 
participat și anul acesta la olimpiadele 

școlare locale, județene și naționale, având rezultate 
foarte bune. Preocuparea tinerilor pentru studiu 
este susținută de cadrele didactice coordonatoare 
(profesorii Florin Timofte, Florin Fărău, Ana Maria 
Popa, Violeta Mărgineanu),  dar și de conducerea 
liceului, reprezentată de prof. Luminița Costea. 

Mai mulți elevi s-au întrecut la Olimpiadele de 
Limba și literatura română, Matematică și Religie – 
Alianța Evanghelică, având punctaj foarte bun, dar 
următorii au obținut rezultate de excepție:

- Recalo Roberta (cls. a X-a A): locul al 
II-a – Olimpiada Națională – Religie – Alianța 
Evanghelică

- Recalo Timeea(cls. a XII-a A): locul al III-
lea – Olimpiada Națională – Religie – Alianța 
Evanghelică

- Suciu Rebeca din clasa a XI-a A s-a calificat la 
Olimpiada Națională de Matematică

- Cirți Miruna (cls. a VI-a): premiul al II-
lea la Olimpiada Județeană  de Limba și literatura 
română – Universul cunoașterii prin lectură

- Recalo Timeea: premiul al III-lea la 
Olimpiada Județeană – Limba și literatura română

cunoaște mai bine pe elevi, de a 
întări relația cu aceștia. În cele 
cinci zile s-au desfășurat activități 
pentru toate clasele, coordonate 
de profesorii diriginți, care au 
presupus: relaxare, informație, 
cultură, distracție, socializare, 
fiind o săptămână benefică 
atât pentru elevi, cât și pentru 
profesori.

Rezultate de excepție la Olimpiadele școlare
- Recalo Roberta: Mențiune la Olimpiada 

Județeană – Limba și literatura română
Olimpicii școlii noastre sunt copii ambițioși, 

serioși care înțeleg că fără muncă nu se pot bucura 
de rezultate. Succes pe mai departe și felicitări pentru 
ceea ce ați realizat până acum!

Locuitorii comunei cinstesc amintirea eroilor nea-
mului românesc, la căpătâiul cărora arde candela 
recunoștinței, în ziua sfântă a Înălțării Domnului 
Nostru Iisus Hristos.
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CENEI Timiș

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

„Uniți fiind, primarii vor avea o voce mai puternică 
în rezolvarea problemelor localităților!”

Domnule primar al comunei Cenei, sunteți 
unul din membrii fondatori ai Asociației Primarilor 
din Banatul Istoric...

Adevărat.
Cum vi se pare faptul că edilii au reușit să se 

unească în Asociația Primarilor din Banatul Istoric?
Excepțională. Eu am fost de acord cu înființarea 

acestei asociații a primarilor de la început. Discuțiile 
s-au purtat o bună perioadă de timp, până când a 
început să prindă contur această inițiativă.

Bine primită asociația, din câte am înțeles, de 
toți colegii dumneavoastră.

Mi se pare firesc să fie astfel...
De ce?
Fiindcă primarii cunosc cel mai bine  problemele 

localităților, la firul ierbii, să spun așa. Astfel că de la 
această unire pot pleca multe idei foarte bune și utile 
comunităților pe care edilii le conduc.

Unii văd în existența acestei ascociații un 
adevărat sindicat al primarilor?

Foarte bine, poate astfel vor reuși să-și 
servească colectivitățile lor mai eficient. De reținut 
și foarte important mi se pare faptul că acum, fiindcă 
primarii sunt uniți, vor avea o voce mai puternică în 

rezolvarea problemelor cu care noi ne confruntăm în 
activitatea de zi cu zi.

Din punctul dumneavoastră de vedere, care  
este problema care trebuie susținută spre rezolvare, 
cât mai repede, de Asociația Primarilor din Banatul 
Istoric?

Problema regionalizării!
Dacă rezolvă regionalizarea, sau, mai exact, 

dacă devine factor determinant pentru soluționarea 
acestei probleme, atunci asociația și-a nemurit 
numele de la prima ieșire în lume.

Trebuie. Văd că toată lumea a uitat de problema 
regionalizării. Ori și azi, ca și ieri, tuturor, fie 
primari sau simpli cetățeni, nu li se pare corect ca 
resursele locale să fie la cheremul celor de la centru. 
La bunul plac al celor care se află pentru o perioadă 
la conducere, mulți fiind neaveniți și incompetenți, 
cărora nu le pasă de comunitățile locale din teritoriu. 
Prin vocea primarilor din cadrul Asociației Primarilor 
din Banatul Istoric, am putea impune un respect 
față de comunitățile și resursele locale, așa cum se 
întâmplă în țările civilizate.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru dialog.
Și eu vă mulțumesc și vă mai aștept cu plăcere.

Ori de câte ori mă aflu în comuna Cenei și aud oamenii vorbindu-mi 
frumos despre primarul lor, mă gândesc la câtă opoziție întâmpină 

acest tânăr primar, om cu școală făcută la vreme, din partea unor consilieri, 
care, prin felul lor de a înțelege „opoziția”, se opun tuturor proiectelor bune 
propuse de primar, pentru oamenii Ceneiului. De ce? A încercat o colegă a mea 
să afle, dar opozanții nu au vrut să răspundă. De, oamenii acolo și ei… Iar 
dinspre viceprimar, lucrurile nu stau deloc bine. Veți citi în numerele viitoare 
ale revistei. Până atunci, sătul și eu și domnul primar să-i mai amintim, în 
dialogurile noastre, pe consilierii opoziției și aflându-se Ceneiul în așteptarea 

desființării Consiliului Local, atât de ostil comunității, stăm de vorbă cu domnul Gabriel Ilaș, despre 
Asociația Primarilor din Banatul Istoric.

Bijuteria creștină
O cântare a lui David - Psalmul 23

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Domnul este Păstorul meu;
nu voi duce lipsă de nimic.
El îmi dă odihnă în pășuni verzi
și mă duce la ape liniștite;
îmi înviorează sufletul
și mă călăuzește pe cărări drepte,
din cauza Numelui Său,
Chiar dacă ar fi să umblu prin valea umbrei morții,
nu mă tem de nici un rău, căci Tu ești cu mine.
Toiagul și nuiaua Ta mă mângâie.
Tu îmi pregătești o masă în prezența potrivnicilor mei,
îmi ungi capul cu untdelemn
și paharul meu este plin de dă pe deasupra.
Da, fericirea și îndurarea mă vor însoți
în toate zilele vieții mele
și voi locui în casa Domnului zile îndelungate.

Fântâna Înțelepciunii

Walter Scott, aflat pe patul de moar-
te, i-a spus fiului său: „Dă-mi cartea!”. 

Fiul a întrebat la ce cartea se referă. Atunci 
scriitorul i-a răspuns: „Este numai o carte care 
se poate numi Cartea – Biblia!”.

u Biblia nu este învechită, nici modernă, ea 
este eternă. (Martin Luther)

u Marele predicator englez 
Carles Spurgeon a citit Biblia 
de 100 de ori. „Când o citeam 
pentru a suta oară, am găsit-o 
mai frumoasă decât prima oară”.

u Dacă ar fi să fiu dus la 
închisoare și mi s-ar îngădui 
să iau cu mine o carte, aș alege Biblia. (J.W. 
Goethe)
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VOITEG Timiș

Cu acordul domnului primar al comunei Voiteg, Nicolae Tudor Marinescu, în această ulti-
mă lună a anului școlar, oferim întregul conținut al paginii noastre din cadrul „Micului Jurnal 
al Primăriilor” tuturor  elevilor noștri, dorindu-le vacanță frumoasă și succes la examene.

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAȘ

Rubrica bisericii
Păcatul cel mai urât de Dumnezeu

                                    Arsenie PAPACIOC

Zis este cu strășnicie: „Domnul celor mândri 
le stă împotrivă!” Acest păcat este cel mai 

urât de Dumnezeu. Este păcatul luciferic care a 
adus căderea unei cete întregi de îngeri și i-a făcut 
lipsiți total de darurile lui Dumnezeu. Sunt draci 
nesuferiți, urâți, vicleni, ființe cu ură desăvârșită 
și blestemați pe vecii vecilor. Aceasta este soarta 
tuturor celor ce se încred în puterile lor, mai presus 
de toți, îngâmfați, nemiloși, urâți de semenii lor, 
îndrăzneți și fără rușine. Dacă Dumnezeu a luat darul de la ei, vor 
fi din ce în ce mai mult într-o asemănare cu diavolul. Ca să scapi 
de mândrie, ai nevoie de rugăciune, de plâns și de părere de rău 
adevărată. Acesta este un dar de sus. Dar dacă Dumnezeu nu-ți dă 
această părere de rău? Dacă vine moartea și nu-ți lasă timp? „Ziua 
de mâine, zice Fericitul Augustin, n-a promis-o Dumnezeu nimănui; 
poate să ți-o dea, poate să nu ți-o dea!” Lăudăroșenia, semeția, 
iuțimea, care este o fiică a mândriei, disprețul și plăcerea să fii vestit 
și grozav și altele asemenea „toată măduva omului o pierd și îl lasă 
rece”. Smeriți-vă, iubiți frați, „că altfel nu veți putea gusta bunătățile 
împărăției Mele!”, zice Domnul Atotțiitorul. Să întrebăm pe atâtea 
suflete mărețe, bogate, pe toți învățații, principii și împărații care 
deja au trecut la cele veșnice, să-i întrebăm ce le-a mai rămas acum 
din măreția, desfătările și stăpânirea lor? Toți, frate, vor răspunde: 
„Nimic, nimic!”

Un mare poet mort în exil: 
Vasile POSTEUCĂ

Belșug
E-un seceriș cum n-am mai pomenit
În clăi, revarsă aurul belșug,
Și soarele, chiaburul din zenit,
Din nou înjugă mii de boi la plug…

În somnul clăilor visând recolte
Spre viitorul altor sate de țărani,
Se-nalță crugul nesfârșitei bolte:
Chimirul nopților bătut cu bani.

Pe drumul vechi când poposește carul,
Priveliște cu amintiri și hori,
Un vrednic glas cădelnițează harul
Cu care tu spre lumea mea cobori.

Și seara-n clacă, beți de bucurie,
Jucăm de curg sudorile din cer…
-Când vei descinde la arat sub glie
Să mă alegi pe mine, semincer…

 Cuvinte despre veșnicie ale unor 
Nemuritori

u „Există un corp material și un corp 
spiritual”. Apostolul Pavel
u „Întreabă dobitoacele: ele te vor 

învăța”. Biblia - Iov
u „…La picioarele tale, omule, câine-

le îl vede pe Dumnezeu”. Victor Hugo
u „Nu veți putea să-l înțelegeți, dar 

va veni timpul când pământul va vedea 
Invizibilul”. Pierre Monnier
u „Cei pe care i-am pierdut au fost 

trimiși în avangardă”. - Seneca
u Deșteptarea pe care noi o numim 

moarte”. Khalil Gibran

Dragi elevi ai comunei noastre, prin această nouă rubrică 
de citate și locuțiuni străine, dorim să fim de folos nu 

numai acelor care abia acum vor putea cunoaște aceste citate, ci 
și acelora care, deși cunosc bună parte din ele vor fi uitat forma 
corectă a citatului, izvorul și înțelesul lui exact.

l Il y a deux choses aux quelles il faut se faire, sous peine 
de trouver la vie insupportable: ce sont les injures du temps et les 
injustices des hommes. Sunt două lucruri cu care trebuie să te 
desprinzi, dacă vrei să nu-ți pară viața de nesuferit: neajunsurile 
vârstei și nedreptățile oamenilor. (Chamfort, Pensèe, maxims et 
anecdotes)

l „Impossible” n’est pas un mot français „Cu neputință” 
nu-i cuvânt francez (Collin d’Harleville, Mèchancetè pour 
mèchancetè, I, 8 [1793]. Expresie adesea întrebuințată de 
Napoleon I)

l Jamais bon cheval ne devint rosse Un cal bun nu devine 
niciodată mârțoagă (Nöel du Fail, Les balivernes d’Eutrapel)

l Je m’en vais chercher un grand peut-être; tirez le rideau, 
la farce est jouèe Mă duc să caut un mare «poate» ; lăsați cortina, 
căci farsa e jucată (Ultimele cuvinte ale lui Rabelais)

l La culture c’est ce qui reste quand on a tout oubliè Cultura 
este ceea ce rămâne când am uitat totul (Maximă atribuită lui 
Herriot)

l Le gènie n’est autre chose qu’une grande aptitude á la 
patience Geniul nu-i altceva decât o mare dispoziție pentru răbdare 
(Buffon, Discours de reception á l’Academie -1753)

Statuia lui Lenin
Alexandru CLENCIU

Stropit de vrăbii și lăstuni,
A stat prea mult sub blândul cer.
Cu mâna-nfiptă în rever,
Și-n gâtu-altor… națiuni!

Din traista cu epigrame
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FÂRLIUG Caraș-Severin

Dialog consemnat de Roxana FURDEAN

Remus Francisc GAL - Secretar al Asociației Primarilor din Banatul Istoric

Atunci când Vasile Todi m-a trimis să stau de vorbă cu domnul Remus 
Gal, mi-a spus: „Prietenul meu, feciorul lui Francisc și al Lizicăi Gal, 

este un om bogat. Are doi feciori care-i fac cinste și o soție care-mi amintește, 
de câte ori îi întâlnesc, prin grija ce o poartă familiei, de coana Paraschiva a  
lui Arghezi. Remus este un intelectual care umblă în lumină. Merită să stai de 
vorbă cu el, cu secretarul devotat al „Asociației Primarilor din Banatul Istoric.” 
Ceea ce am și făcut.

Sunteți, domnule Remus Gal, secretarul 
«Asociației Primarilor din Banatul Istoric», o 
instituție din ce în ce mai activă în adopția edililor 
care, precum reiese din prezența la ședințele sale, 
sunt tot mai numeroși. Dumneavoastră, de ce ați 
aderat, deși sunteți jurist de profesie, la această 
instituție a primarilor?

Da, mă bucur sincer că îmi pui această întrebare. 
În fond eu nu sunt primar, nici nu am de gând să fiu, 
deci alegerea mea de a fi alături de edilii din Țara 
Banatului a venit din dorința de a sprijini o inițiativă 
a unor oameni, deseori și pe nedrept blamați, dar în 
spatele acestei titulaturi de primar stă o muncă asiduă 
și stresantă. Dacă o găină este călcată de o bicicletă 
este sunat primarul, dacă apare o groapă în asfalt, 
este vinovat primarul.

Dar, există azi o mulțime de asociații...
Da, există o serie de asociații, dar, din păcate, 

în aceste asociații, cum ar fi cea a comunelor din 
România, ei nu sunt reprezentați la modul personal, 
ca să spun astfel, acolo se pierd în multul creat la 
nivel național. Or, această asociație, creată de 
primari din întreg Banatul istoric, are o cu totul altă 
anvergură. Nu cred că am greșit atunci când am 
spus că „Asociația Primarilor din Banatul Istoric” 
va fi pentru membrii săi un adevărat sindicat al 
primarilor. Și am citit, recent, foarte multe opinii 
care salută această inițiativă, unele din afara sferei 
de administrație. Sincer, m-a bucurat aprecierea pe 
care domnul Iulian Bucătaru, directorul Agenției de 
Finanțare a Investițiilor Rurale a Centrului Regional 
5 Vest Timișoara, a acordat-o acestui proiect 
numindu-l „de greutate istorică”. Dânsul a spus 
acest adevăr în chiar un interviu acordat colegului 
tău, Gheorghe Miron. Ei, când un astfel de om are 
asemenea aprecieri, înseamnă că instituția primarilor 
din Banatul istoric răspunde unei necesități reale.

Sunteți la început de drum...
Da, ne aflăm la început de drum, la începutul de 

drum al bulgărelui de zăpadă. După cum ai observat și 
dumneata, prezența primarilor la întrunirile asociației 
este tot mai mare, numărul membrilor ei crește de la 
o lună la alta. Domnișoară, primarii își dau seama de 
importanța acestei uniri și dovedesc, spre binele lor 

în fond, multă receptivitate. Căci una este vocea unui 
om din mulțime și alta vocea mulțimii!

Din ce se va susține această instituție?
E bine că îmi pui această întrebare, pentru 

că, de la primul pas care a dus la legalizarea ei, 
vorbim despre costuri, despre cheltuieli, dar să fim 
bine înțeleși, înainte de a răspunde întrebării, țin 
să subliniez că această asociație nu a fost gândită 
pe palier economic, ea a fost concepută pentru a 
slujii întrajutorării conducătorilor de administrații și 
angajaților acelor administrații.

Dați-mi un exemplu.
De pildă, pentru a accesa un anumit fond este 

nevoie de un anumit tip de consultanță. Ei, prin 
intermediul unui departament de specialitate din 
cadrul asociației, se poate atinge obiectivul dorit  
la un preț infinit mai mic decât cel cerut de actua-
lele societăți pe care primăriile le contractează  
pentru același scop. Fără a neglija pregătirea 
personalului din instituții, care se face pe bani grei  
și pe care asociația, prin cursuri și cadre bine 
pregătite și autorizate, le va putea face în folosul 
administrațiilor teritoriale ale căror edili sunt 
membri ai asociației. Vom colabora în acest sens, 
în reciprocitate, cu cadre din instituțiile regionale 
de învățământ superior pentru a asigura o pregătire 
cât mai bună cursanților prezenți în cadrul anumi- 
tor discipline. În acest fel, vom avea de câștigat și  
pe plan profesional și pe plan financiar și, de ce nu,  
ca imagine. Una este să lucrezi ca administrație 
cu firma x și alta cu cadre universitare cu bogată 
experiență.

Știu că ați făcut parte nu demult, din delegația 
«Asociației Primarilor din Banatul Istoric» care a 
fost primită de Înaltpreasfinția Sa Ioan Mitropolit 
al Banatului Istoric.

Da, o zi memorabilă, o zi în care m-am 
simțit copleșit de aura acestei personalități. 
Avea dreptate fratele nostru, Vasile Todi, atunci  
când a spus că Înaltpreasfințitul Ioan trebuie  
privit ca un sfânt aflat în pridvorul raiului bănățean.

Un mesaj pentru primarii Banatului istoric?
Împreună vom fi puternici!

„Împreună vom fi puternici!”
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SPORT

Cine va câștiga 
Cupa Mondială?
Pentru că ne aflăm în 

plină desfășurare a 
Cupei Mondiale de Fotbal, 
oamenii de știință fac predicții 
cu ajutorul inteligenței 
artificiale. Folosind un software 
de inteligentă artificială, o 
bază de date cu statistici de la 
competițiile anterioare și mai 
multe tehnici de procesare a 
acestor statistici, după 100.000 
de simulări ale posibilelor 
rezultate, o echipă formată din 
cercetători de la Universitatea 
Tehnică din Dortmund, 
Universitatea Tehnică din 
Munchen, Germania, și 
Universitatea din Gent, Belgia, 
a ajuns la concluzia că echipa 
Spaniei va lua acasă trofeul în 
2018. Spania are cele mai mari 
șanse să câștige Cupa (17,8%), 
urmată îndeaproape de Germania 
(17,1%). Pe următoarele locuri 
se află Brazilia (12,3%), Franța 
(11,2%) și Belgia (10,4%).

Ce credem noi? Portugalia.

LENAUHEIM Timiș

„În domeniul cultural avem multiple activități!”

Domnule primar,  
desfășurăm, în paginile 
«Micului jurnal al Pri-
măriilor», o anchetă pri-
vind fenomenul cultural 
în arealul Banatului isto-

ric. Ce vești, dinspre Lenauheim?
În primul rând, anul acesta avem 250 de 

ani de istorie a șvabilor la Bulgăruș și la Grabaț. 
Așteptăm răspunsul lor dacă vin sau nu. Nu știm 
sigur. În domeniul cultural avem multiple activități 
la Lenauheim. Vreau să amintesc și de Muzeul 
Nikolaus Lenau, muzeu unic în zonă. Poet născut în 
comuna noastră și înmormântat la Viena, dar sora lui 
este înmormântată la Lenauheim. Numele poetului îl 
poartă și un cunoscut liceu din Timișoara. În muzeul 
nostru există opere de ale lui și multe poze. Tot ce a 
mai rămas am adunat și le-am dus la muzeu.

Lenauhaim, comuna cu mai multe muzee...
Da, mai avem și un muzeu etnografic, cu un 

mare număr de păpuși îmbrăcate în portul național 

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

Pe domnul primar Ilie Suciu l-am deranjat, de această dată, cu trei 
întrebări, și dânsul, cu politețea care-l caracterizează, mi-a răspuns cu 

amabilitate.
șvăbesc. Fiecare localitate a avut un port specific. 
Acum toate se găsesc la muzeu.

A existat o perioadă în care cultura a avut de 
suferit în comună?

Viaţa culturală a comunei a avut mult de suferit 
în perioada imigrărilor masive, care au avut loc după 
1944, când populaţia germană s-a retras în proporţie 
de 80%, aceasta fiind înlocuită de colonişti români 
veniţi din sudul Dobrogei în 1944-1945. În 1929 
s-a construit monumentul „Cultul eroilor”, închinat 
soldaţilor germani căzuţi în cele două războaie mon-
diale, monument care a fost ridicat în curtea Bisericii 
Catolice din Lenauheim. În localitatea Grabaţ există 
„Monumentul calvarului”, care reprezintă o groapă 
comună în care au fost îngropaţi morții în timpul 
epidemiei de holeră, cu trei mari cruci. De asemenea, 
lângă biserica din localitate se află şi „Monumentul 
eroilor necunoscuţi”, unde au fost îngropaţi ostaşii 
căzuţi în cele două războaie mondiale.

Domnule primar, vă mulțumesc.
Și eu pentru atenția acordată comunei noastre.

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Rubrica bisericii strămoșești
Mare este căderea prin limbă

   Arsenie PAPACIOC

Cu adevărat, mare este nestăpânirea limbii, cum spun sfinții: Mare 
este căderea prin limbă. Vorba multă este mai mult deșertăciune 

decât folos, iar vorbirea de rău este o mare primejdie pe lumea aceasta, dar și 
pe lumea cealaltă. Se zice că cei mai mulți din osândiții iadului sunt cei care 
ucid cu vorbirea de rău! Trebuie făcută educație de amănunt a răspunderii 
ce o avem pentru viața noastră, singurul timp pe care îl avem să ne punem 
pază limbii și să ne curățim inima de răutate. Sfântul Grigorie Teologul 
spune: „De orice cuvânt în plus vom da răspuns, cu atât mai mult de orice 
cuvânt rușinos” și, cu atât mai grozav, de orice cuvânt ucigător! Patericul va 
fi de mare folos la capitolul „Folosul Tăcerii”. Viaţa fără cuvânt mai mult 
foloseşte, iar cuvântul şi strigând supără. Iar dacă şi cuvântul şi viaţa se vor 
întâlni, face o icoană a toată filosofia.

Sfatul agronomului
O afacere cu buget mic în domeniul agricol

Locuiești la țară și dorești să începi o afacere fără mari costuri, ce 
îți poate aduce în scurt timp un profit mulțumitor? Iată o afacere 

ce poate fi pornită cu bani puțini și garanta un profit satisfăcător: legumele 
ecologice sunt la tot mai mare căutare în supermarketuri sau piețe. 
Mediatizarea legată de toxicitatea substanțelor folosite în agricultură îi 
convinge pe mulți consumatori să facă alegeri mai sănătoase. Prin urmare, 
agricultura ecologică a luat un avânt binemeritat. Este important să știi că 
pământul pe care urmează să plantezi trebuie să nu fi fost stropit anterior 
cu pesticide, ierbicide, insecticide etc. Poți alege să plantezi în câmp, în 
aer liber, sau în solarii. În cazul primei variante recolta va depinde foarte 
mult de vremea de afară, dar nu va implica costuri suplimentare. În cazul 
solariilor, prețurile încep de la aproximativ 7-8 euro pe mp și pot depăși 
20 de euro pe mp.
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BUZIAS Timiș,

Domnule primar, 
este fără îndoială o 
mare reușită a actualei 

administrații atragerea unei asemenea sume 
pentru orașul Buziaș. Prin ce program…

O reușită, cum spuneai, care mă bucură desigur, 
iar banii vor fi acordați prin Programul Operațional 
Regional.

Concret, ce se are în vedere cu această  
sumă?

Se reabilitează total peste patru kilometri de 
asfalt, străzile adiacente, rețeaua de canalizare, se 
fac piste de biciclete, se refac aleile din parc. Se vor 

„Îmi propun să terminăm construcția în termenul stabilit,
 adică în 18 luni!”

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș

mai realiza două locuri de joacă în parcul Lighet, 
de lângă parcul central, va fi realizată o fântână 
arteziană şi se va monta un sistem wireless de  
acces gratuit internet în tot parcul. Și nu în ul- 
timul rând, va fi realizat un teren de sport,  
lângă actuala clădire a sălii de sport din zona 
parcului.

Când vor începe lucrările?
Dacă totul merge cum trebuie, vom  începe 

efectiv lucrările. În plus, îmi propun să terminăm 
construcţia în termenul stabilit, adică în 18 luni!

Domnule primar, vă doresc succes.
Mulțumesc.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Dreptul dumneavoastră
Bani de la statul român

La scurt timp după ce primarul orașului Buziaș, domnul Sorin Munteanu, 
a semnat, împreună cu directorul general Sorin Maxim, contractul de 

finanțare, în valoare de 21.698.501,42 lei, sumă echivalentă cu cinci milioane 
de euro pentru „Reabilitarea Infrastructurii din Parcul-Monument Istoric al 
Buziasului”, întâlnindu-l pe domnul primar l-am întrebat:

Părinții plecați la muncă în străinătate vor primi 
bani de la statul român pentru decontarea unui 

drum acasă (dus-întors, trimestrial), pentru a-și vedea 
copiii. Un singur părinte va putea beneficia de acești 
bani, în baza documentelor justificative, fără a depăși 
cuantumul a jumătate din salariul de bază minim brut 
pe țară garantat. În România avem, în acest moment, un 
număr total de 97.645 de copii ai căror părinți sunt plecați 
la muncă în străinătate. Dintre aceștia, 19.650 sunt copii 
rămași acasă care provin din familii în care ambii părinți 
sunt plecați la muncă în străinătate. 64.642 de copii 
rămași acasă, care provin din familii în care un părinte 
este plecat la muncă în străinătate, și 13.353 de copii 
rămași acasă, care provin din familii în care părintele 
unic susținător este plecat la muncă în străinatate.

Rubrica bisericii
Sfaturi folositoare

Cel ce peste măsură întinde postirea, tot 
peste măsură se folosește adeseori și de 

hrană.
Scurt vorbind întristarea tulbură toate 

sfaturile mântuitoare ale sufletului și uscă toată 
puterea și stăruința lui, făcându-l ca pe un ieșit 
din minte și legându-l de gândul desnădejdii. 
De aceea, dacă avem de gând să luptăm lupta 
duhovnicească și să biruim cu Dumnezeu duhurile 
răutății, să păzim cu toată străjuirea inima noastră 
dinspre duhul întristării.

Duhului trândaviei, care e injugat cu 
duhul întristării și 
lucrează împreună. 
Cumplit și apăsător 
e acest drac.

Rubrica școlii
A venit vacanța, au rămas… „perlele”

Pot fi și trebuie să fie un motiv de reflecție, chiar și 
pentru elevii orașului Buziaș, pe perioada vacanței, 

„perlele” de mai jos, culese din lucrările colegilor lor din alte 
școli ale țării:

u Cetățenii vechiului Egipt se numeau mumii.
u Pe Dimitrie Cantemir l-au prins turcii pe când era mic 

copil, l-au dus la Constantinopol și l-au silit să învețe carte.
u O pădure virgină este o pădure unde mâna omului n-a 

pus niciodată piciorul.
u Mihai Viteazul s-a sprijinit pe dealurile Mirăslău și 

Cerăslău.
u În „Împărat și proletar” Coșbuc ne vorbește despre un 

proletar care avea un cal și împăratul Pașa voia să-l cumpere.
u Mircea cel Bătrân a fost îngropat la Cozia cu umbra sa.

Rubrica medicului de familie
Tare ca fierul…

Dragi cititori, 
este indicat să 

rețineți că unul dintre 
elementele cele mai 
importante din compoziția sângelui – fierul 
– stă la originea unor probleme medicale 
majore, în cazul în care se află în cantitate 
inferioară limitelor normale din punctul de 
vedere al sănătății. Carența de fier ne sleiește 
de puteri. Cum ne putem da seama dacă 
ne aflăm sau nu într-o asemenea situație? 
Simplu, vom constata următoarele: oboseală, 
dificultăți de concentrare, apatie, greutate în 
respirație, piele neobișnuit de palidă, dureri 
musculare ori unghii crăpate.
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 Fața adevărată a istoriei         
…ocupă în istoria lumii primul loc în ordinea importanţei, având şapte 

milioane de combatanţi, care s-au înfruntat pe viaţă şi pe moarte în condiţiile 
unei ierni neobişnuit de grele chiar şi pentru ruşi. În 1942, la Stalingrad, 
s-au înfruntat patru milioane de combatanţi, ocupând locul doi în istoria artei 
militare, iar locul trei este ocupat de bătălia pentru Berlin la care s-au luptat, 
de ambele părţi, 3,5 milioane de combatanţi. Să mai menţionăm faptul că 
sub zidurile Moscovei au pierit atunci 926.000 de sovietici, o cifră egală cu 
totalul pierderilor anglo-americane în tot războiul mondial.

TRAIAN VUIA

Vasile PETRUESCU - Primar al comunei Traian Vuia

Timiș

„Asociația Primarilor din Banatul Istoric poate fi o 
portavoce în a apăra interesele primăriilor din Banat!”

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Domnule primar, 
întâlnindu-vă, țin să vă 
întreb dacă firmele acestea 
de consultanță sorb mulți 
bani de la administrațiile 
locale? Și vă întreb, știind 

că în curând Asociația Primarilor din Banatul 
Istoric va avea propriile ei departamente puse în 
serviciul administrațiilor din Banat.

Dar nu e vina lor. Așa impune legea. Nu poți 
depune un proiect, fără un studiu de fezabilitate. Asta 
e situația, astea sunt regulile și nu putem trece peste 
ele. Așadar, următorul pas este că, după întocmirea 
documentațiilor, acestea sunt depuse la finanțator – 
la Autoritatea de Management sau, dacă e PNDL, 
la Ministerul Dezvoltării. După ce a fost înregistrat, 
urmează perioada de evaluare, apoi raportul de 
selecție. De la caz la caz, în 45 de zile se poate semna 
contractul, apoi, urmează implementarea proiectului, 
care în funcție de complexitatea construcției, poate 
dura și câțiva ani.

Cât a durat cel mai mult un proiect de la 

introducerea documentațiilor până la imple-
mentare?

Eu am depus proiecte în luna iunie 2017 și nu 
am niciun rezultat până acum, dar asta este situația. 
Astea sunt regulile, nu am ce să fac, decât să aștept.

Nu pierd comunitățile locale datorită acestei 
birocrații extreme?

Sigur că pierd, dar se pot face proiecte și din 
bugetul local, dacă primăriile își permit. Totuși 
cheia succesului în dezvoltarea unei comunități sunt 
finanțările nerambursabile. Acestea sunt cele mai 
importante și pot ajuta mult localitățile, fiindcă de 
obicei bugetele locale sunt sărace.

Ce credeți că ar trebui făcut ca să fie mai 
redusă birocrația în proiectele UE?

Ar trebui multe lucruri rectificate.
Credeți că Asociația Primarilor din Banatul 

Istoric vă poate ajuta în această direcție?
Da, cred că da. «Asociația primarilor din 

Banatul Istoric» este un organism binevenit, alcătuit 
din administrațiile locale teritoriale și poate fi o porta-
voce în a apăra interesele primăriilor din Banat.

Pe domnul primar al comunei Traian Vuia îl întâlnesc mai des prin 
comună, supraveghind diverse lucrări, decât în birou. Semn că în 

comună se lucrează, se schimbă multe din cele care trebuiau schimbate demult.

Hai, că pe-astea 
nu le știați…

l 33 la sută din angajaţii 
statului stau degeaba şi alţi 33 
la sută trebuie supravegheaţi 
ca să îşi facă treaba. Iar ceilalţi, 
care muncesc, manifestă o 
solidaritate ciudată cu ei, de tip 
colectivism de pe vremuri. Aşa 
sună analiza antreprenorului 
Dragoş Anastasiu. Întrebarea e 
cum îi depistezi pe cei la care 
vrei să renunți?

l Un milion de tineri 
au urmat liceul degeaba, în 
ultimii 8-10 ani. N-au luat 
examenul de Bacalaureat 
sau nici nu s-au prezentat. 
România, dacă ne uităm în 
toate analizele internaționale, 
se află în ceea ce se cheamă 
stare de supraviețuire,  adică 
o stare în care societatea e 
focalizată în primul rând pe 
a-și acoperi necesarul de trai 
zilnic. Și nu o spun eu, ci 
profesorul Daniel David din 
Cluj, președintele Asociației 
Psihologilor din România.

 Firul Ariadnei
u Munca este motorul vieții. Din păcate, mai există câte unul care 

folosește carul cu boi. u Fiindcă era un om de nimic, oamenii îl puneau 
să facă de toate. u Nu țineți norocul de vorbă fiindcă uită de ce a venit. u 
Pesimistul vede în fluturi omizi. Optimistul vede în omizi fluturi. Ceilalți 
oameni văd și una și alta. u În clipa în care te-ai rătăcit, alta e semnificația 
copacilor. u Nimic nu e mai greu decât să fii recunoscător unui om rău care 
ți-a făcut un bine.
   Rubrica școlarului

Descoperiri, invenții
Anul 520: invenția peniței. Anul 1130: 

invenția orologiului, fixat, la început, în 
turnurile bisericilor. Anul 1310: invenția tunului 
de către călugărul Bethold Schwartz. Anul 1373: 
descoperirea hârtiei. Anul 1440: descoperirea tiparului și construirea primei 
viori. Anul 1640: invenția baionetei (în orașul Bayonne –Franța).

 Rodica TOTT

Bătălia pentru Moscova…
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„România poate fi condusă de la Berlin, dar nu 
poate fi condusă precum Germania!”
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Domnul meu, ce program are un scriitor în 
câmpie?

Mă trezesc, ca în fiecare dimineață la ora șase 
și șapte minute. Și imediat pornesc să întâmpin răsă-
ritul pe câmp, între holdele de grâu și orz, aflate de o 
parte și alta a drumului de pământ. Iubesc acest dru-
meag hieratic și îi mulțumesc bunului Dumnezeu că 
mi-a îngăduit să trăiesc o nouă zi. Restul… e muncă.

Stăm de vorbă la scurt timp de la marea 
adunare a PSD-ului.

Uriașă, Dragnea este un bun organizator de 
astfel de manifestații. În rest, o prostie. Bani risipiți.

Iohanis?
Nu există. Personaj decorativ. Ne-am înșelat cu 

el. Am crezut că va conduce țara ca un neamț, fără 
să ne gândim că România poate fi condusă 
de la Berlin, dar nu poate fi condusă precum 
Germania.

Dar mâine?
Nici peste 50 de ani!
Pesimist?
Nu, dar știu că atât ne-ar trebui dacă 

ne vom apuca, începând de azi, să reașezăm 
școala în parametrii normali la temelia 
societății. Dar acest lucru nu se va întâmpla 
nici peste un veac, pentru că cei peste 48% din 
analfabeții funcționali de azi ai României sunt viitorii 
ei conducători. Așa că, în politica românească se va 
continua, renăscut din cenușă, arborele genealogic 
al Răstignacilor ante și interbelici, acolo unde, pe 
fiecare ramură al acestui arbore al parvenirii se vor 
zări, decenii de azi înainte, câte un Dinu Păturică, 
buchisind cu sârguință diavolească „literele 
alfabetului fortunei”, ori arendașul ajuns deputat 
Tănase Scatiu, sau venerabilul Tănase Vasilescu 
Lumânăraru din „Patul lui Procust”, ca să nu-l uit pe 
jovialul Stănică Rațiu, intrigantul mărunt, încercând 
să speculeze inocența Otiliei. Să sperăm, consolator, 
că și noilor chivernisiți, literatura, de mâine, le va 
conferi un binemeritat desen heraldic. Aceștia ne vor 
fi conducătorii din viitoarele decenii: inși recrutați 
adesea din straturi de la periferia societății, oameni 
cu apucături grosolane, vulgari și inculți.

Cei buni, cei cu reușite școlare?
Aceia vor pleca din țară.
Mă sperii…
Și eu, mai ales când văd ce investiții colosale 

se fac la Cluj, Oradea,Timișoara, Sibiu. Și în rest… 
sărăcie și educație medievală.

O zonă vizitată tot mai des de Prințul Charles 
al Marii Britanii.

Da, și strălucirea coroanei britanice impune 
Europei, din țara noastră, un singur nume: 
Transilvania! Ba mai mult, capitala istorică a 
Transilvaniei a lansat o invitație inedită Prințului 
Charles de Wales al Marii Britanii de a primi titlul 
de „Prinț de Transilvania”.

Titlu onorific, pentru activitatea constantă a 
Prințului de Wales de a promova în lume turismul 
românesc și Transilvania.

Să fie cum zici tu. Dar românească și frumoasă 
este și Muntenia!

Situația României?
Situația României de astăzi se află în răspunsul 

la întrebarea dacă cineva din conducerea României 
de azi mai poate repeta fraza cu care Ioan Gheorghe 
Maurer l-a asigurat pe președintele Johnson, în 
Grădina Florilor, că „Tot ce vrea România este să fie 
stăpână la ea acasă!” Ei, cine din ăștia de azi ar mai 
cuteza așa ceva?

Dar azi americanii ne sunt aliați.
Aliați? Bolborică, un personaj din creația 

fănușiană obișnuia să spună: „Să mă iertați, 
eu nu prea-i am la suflet pe americani. Prea 
seamănă cu curvele care-ți trimit vorbă 
să le aștepți la pârleaz și se arată după ce  
le cad dinții, și lor, și ție”. Roxana, mereu  
ne aflăm în parteneriat cu puteri care 
oricând pot arunca, în folosul lor, sabia lui 
Brennus pe talgerul balanței. Aceste țări 
cu aură imperială exclud în logică terțul:  
„Ori faci ce-ți cer, ori nu faci ce-ți cer. Da 

sau nu!”
Totuși suntem aliați.
Aliați, dar nu egali. Draga mea, una este alianța 

dintre state libere și suverane, și alta este prezența 
într-un bloc în care o putere își asumă dreptul de a 
hotărî pentru celelalte țări.

Fug fostele doamne ale politicii românești: 
Udrea, Bica, cine urmează?

Vom vedea după alegeri. Dar astea nu sunt 
doamne, astea sunt cucoane, doamnele nu fug, 
doamnele revin, amintește-ți de Maria Ventura - 
iertată-mi fie aducerea aminte a marii Ventura în 
apropierea numelor celor două nefericite - care, 
plecată în Franța, a părăsit teatrul Odèon din Paris, 
al doilea după Comedia Franceză, întorcându-se în 
țară la declararea războiului ca să devină infirmieră 
în refugiu la Iași. Sigur era Ventura, nu o hoață 
ajunsă ministru. Dar hai să vorbim despre altceva.

De ce?
Pentru că mi s-a făcut dor de frumos.
Care este instrumentul dumneavoastră preferat?
Pianul.
Vă rog să argumentați.
Pianul, pentru că asigură talentului mijloace 

ample de exprimare și polifonic fiind, cel mai 
polifonic dintre instrumente, îmi amintește de 
cântecul neamului meu. Ai ascultat vreodată un 
cântec polifonic aromân?

Nu.
Prima lui audiție include șocul. Hai să ne 

bucurăm puțin de frumusețea unui astfel de cântec.
Dialog realizat de Roxana FURDEAN

Câmpia Banatului, continui seria interviurilor cu Vasile Todi, în parcul casei sale părintești din 
apropierea Timișoarei. E început de vară.


